
БАРШЧАВІК НЕСВАБОДЫ НАПІШЫ!

Гульня за 
чужы кошт

Не а д э к в а т н а с ц ь 
паводзінаў святкуючых 
адзначаемай падзеі і 

карнавальны выгляд усяе гэтае 
дзеі глядзеліся даволі непрыемна. 
Асабліва ж брыдкім падалося кан-
цэртнае  выступленне гламурных 
дзяўчат і дзетак розных узростаў 
з песенным рэпертуарам ваен-
ных часоў. Нездарма кажуць, што 
ў кожнага пакалення свае песні. І 
таму даволі цяжка адэкватна пе-
радаць настрой, які апаноўваў 
тваіх бабуляў і прабабуляў пры 
выкананні  песяць далёкай вай-
ны. Твары ж, якія не перадаюць 
усяе гамы пачуццяў, укладзеных 
у тэкст і музыку, выгрядаюць 
хлуслівымі і няшчырымі, як усё 
мерапрыемства.

Пад час дэманстрацыі Лука-
шэнка самотна рухаўся напе-
радзе ўрачыстай калоны, на які 
метар апярэджваючы ветэранаў. 
Як на мой густ, дык куды б лепей 
глядзелася, каб ён ішоў поруч з 
удзельнікамі вайны. Але тады ці 
быў бы ён самім сабой? 

Савецкія міфы мацуюць існы 
рэжым, атручваюць глузды 
даверлівым дзеткам і ніхто з 
простага люду не забівае сабе 
мазгі пошукам адэкватнага ад-
значэння гэтай трагічнай даты: з 
раніцы—на мітынг, абедам—за 
стол, увечары—салют. Вясёлае 
свята вясёлых людзей у вясёлы 
травеньскі дзянёк. 

Вялікі савецкі народ перамог 
фашызм і ўратаваў чалавецтва 
ад найжахлівейшай, нялюдзкай 
навалы, якая абрынулася на на-
роды свету. Слава савецкаму на-
роду на чале з камуністычнай 
партыяй і вялікім Сталіным—вось 
ён прыблізны алгарытм існых 
развагаў пра вайну, які амаль 

не змяніўся ад пачатку свайго 
ўзнікнення.

А трэба было б інакш: з 
памінальнымі паніхідамі, без гру-
кату і шуму, і каб усім запраўляла 
не ўлада, а грамадскасць. І 
кіраўнік не спераду, а ззаду за 
спінамі непасрэдных удзельнікаў, 
хаця іх ужо амаль не засталося. А 
на пярэднім плане маячуць, тыя, 
каму б пра свае “ подзвігі” ле-
пей было б маўчаць і асабліва не 
распаўсюджвацца.

Стаўленне ж да гэтай вайны ў 
тутэйшага народа амаль сакраль-
нае. І гэта можна зразумець: у 
кожнай сям’і знойдуцца яе ахвя-
ры, яе жывыя сведкі. Да таго ж 
існуе міфічны жах, народжаны, 
як вайной, так і ўладай з дапамо-
гай сродкаў мастацтва і ідэалогіі... 
Хаця трэба цвяроза ўсведамляць, 
што Другая Сусветная вайна—
з’ява ўнікальная ў гісторыі 
чалавецтва, бо мае выразны 
ідэалагічны пачатак. Сутыкненне 
двух антычалавечых ідэалогій (са-
вецкай і фашысцкай) і вызначылі 
асабліва жорскі характар іхніх 
узаемадачыненняў. Як кажуць 
расейцы, “за что боролісь—на 
то і напоролісь”. Сцвярджаюць, 
што ў вайны ёсць два планы: 
ідэалагічны і чалавечы. Гэта—так, 
але іх нельга размяжоўваць, бо 
кожную ідэалогію ствараюць 
людзі. І тыя савецкія салдаты, 
якіх гналі на фашысцкія куля-
мёты, у такой жа ступені мусяць 
несці адказнасць за нараджэнне 
сталінізму, як і сённяшнія бела-
русы за той, рэжым, які сёння 
пануе ў нашай краіне. Я б сказаў, 
сённяшнія пакаленні яшчэ ў боль-
шай ступені, бо ў іх куды больш 
магчымасцяў у спасціжэнні 
рэчаіснасці і прз інтэрнэт, і праз 

незалежныя газеты, і праз зме-
ну недэмакратычнага рэжыму 
дэмакратычнымі метадамі. А тое, 
што чакае нашу краіну наперадзе, 
будзе вынікам нашае пасіўнасці, 
страху, несвабоды і звычайнага 
халуйства дзеля акрайца хлебу.

Мае два дзяды і некалькі 
дзядзькаў былі непасрэднымі 
ўдзельнікамі вайны. Два дзядзькі 
загінулі, адзін з іх ужо пасля вайны 
ў 50-м годзе ў Заходняй Беларусі 
ад рук беларускіх партызанаў, якія 
працягвалі змаганне з камуністамі. 
Адзін з дзядзькаў быў шараговым 
паліцыянтам і пасля вайны трапіў у 
высалку. Дзедаў брат і наогул быў 
знаёмы з Радаславам Астроўскім, 
прэзідэнтам Беларускай Цэн-
тральнай Рады, які аб’яднаў ва-
кол сябе нацыянальна свядомых 
беларусаў, што скіроўвалі сваю 
барацьбу і супраць саветаў, і су-
праць фашыстаў. Як бачна нават з 
павярхоўнай гісторыі майго роду 
трагічны раскол прайшоў праз 
сем’і. 

Таму, што зрабілі камуністы і фа-
шысты з лёсамі беларусаў, няма 
ніякага апраўдання. Нас з-за на-
шай пасіўнасці і страху ўцягнулі ў 
разборкі двух агрэсараў. Літоўцы, 
эстонцы , латышы пацярпелі ме-
ней ад гэтай вайны, бо мелі ў сабе 
паўнавартасны нацыянальны па-
чатак і свае дзяржавы ў даваенны 
час.

Расейскай імперскай 
свядомасці, якую спавядаюць і 
тутэйшыя людзі, хочацца мець 
аднабакокую гісторыю пра вайну: 
савецкі народ перамог фашызм—і 
гэта станоўча. Так, гэта станоўча, 
але ці савецкі народ перамог фа-
шызм? 

Так, савецкія войскі дайшлі да 
Берліну, але да Берліну дайшлі і 

амерыканскія і брытанскія войскі.
Перамагчы фашызм — гэта зна-

чыць вынішчыць ягоныя язвы са 
ваёй уласнай душы. Амерыкан-
цы дапамаглі немцам развітацца 
з фашысцкай ідэалогіяй і зараз 
ейныя праявы сустракаюцца ў 
Расеі куды больш, чым у сучаснай 
Германіі. А далёка і хадзіць не трэ-
ба: прайдзіцеся па Віцебску і ад-
шукаеце не адну выяву свастыкі 
на агароджах і будынках.

І ці перамог тутэйшы чалавек, і 
тутэйшая ўлада праявы сталінізму 
ў сваёй існасці?

Калі б не другі фронт, не дэ-
макратычны свет (Амэрыка, 
Брытанія, Канада, Аўстралія), не 
велізарная тэхнічная і харчовая 
дапамога Захаду, невядома чым 
бы ўсё гэта скончылася.

Захапіць чужую краіну — гэта 
не значыць перамагчы яе! 

Нашы продкі не аднойчы палілі 
Маскву, а яна і сёння стаіць і пры-
гажэе. 

Вось толькі расейская акупацыя 
для нас беларусаў не прайшла 
бясследна: не часта пачуеш род-
нае слова на нашых вуліцах, хаця 
з другога боку, столькі разумных 
беларускамоўных людзей колькі 
ёсць зараз ніколі не было на на-
шай зямлі! А гэта сведчанне таго, 
што галоўнае для паўнавартаснага 
чалавека—гэта перамагчы той  
страх, тое халуйства, якое пануе 
навокал, перамагчы ў самім сабе 
дзеля праўды, дзеля росквіту 
мовы і культуры, за якімі толькі 
і можа рухацца сапраўдная пе-
рамога і сапраўдны дабрабыт 
краіны. А так усё гэта пампезнае 
відовішча выглядае прымітыўна, 
сумнавата і даволі замбавана.

Рэдактар.

Па стане на 1 красавіка сёлетняга 
года запазычанасць па камунальных 
паслугах у Віцебскім раёне склала 247 
мільёнаў рублёў. Супрацоўнікі ЖКГ 
вельмі лаяльна і ашчадна ставяцца 
да неплацельшчыкаў, улічваюць усе 
акалічнасці абставінаў. Яны тлумачаць 
заканадаўства, просяць своечасова 
праводзіць аплату і толькі затым адклю-
чаюць водазабеспячэнне, газ, святло і 
перадаюць справу ў суд. 

А цяпер давайце падумаем. Калі вы здае-
це сваю кватэру ў наём, то безумоўна ж 
аплату бярэце на месяц наперад, а не пас-
ля таго, як ваш кватарант аджыў той самы 
тэрмін. І гэта разумна. То бок правільнае 
жыццеўладкаванне пазбаўляе або ў боль-
шай ступені забяспечвае вашу фінансавую 
абароненасць—значыць дзяржава не здо-
лела, а хутчэй не паклапацілася  стварыць 
бясьпечныя механізмы ў сферы аплаты за 
паслугі ЖКГ. Чаму? А вельмі проста—існая 
дзяржава не можа дазволіць сабе ў поўным 
аб’ёме разумнае жыццеўладкаванне, бо 
тады стане дэмакратычнай і існае чына-
венства знікне з гістарычнай арэны, бо 
няздольнае спавядаць свабоду, як найвы-
шэйшую каштоўнасць. Таму савецкі саюз і ў 
мазгах, і ў жыцці, і на экранах тэлевізіі.

Ну, самі падумайце: ці можа чалавек, які 
ад дзяржавы атрымаў усе даброты жыцця, 
пачынаючы з дзіцячага садка і заканчваючы 
кватэрай альбо нават катэджам, не спадзя-
вацца на тое, што гэтая дзяржава даруе яму 
ягоную неплацежаздольнасць. Тым больш, 
што перад ім процьма такіх прыкладаў. На-
прыклад, калгасам і саўгасам дзесяткі разоў 
спісваліся іхнія запазычанасці перад дзяр-
жавай. А чым горшы ён?

Чым займалася гэта джяржава ад пачатку 
свайго ўзнікнення? Забірала грошы ў ад-
ных і перадавала іх другім. З абавязковым 
пераконваннем у тым, што клопат пра ча-
лавека працы—асноўны сэнс яе існавання. 
Замест дастойнай аплаты труда простага 
чалавека—бясплатнае жытло ў аграгарад-
ках, бясплатнае харчаванне дзетак у шко-
ле, такія-сякія сацыяльныя даброты. Але за 
кошт каго? За кошт таго самага працаўніка, 
які нешта стварае, нешта робіць. 

Праблема неплацяжоў народжана не 
столькі сённяшнім часам, сколькі старымі 
савецкімі падыходамі, якія чамусьці не 
ўлічваюць старую ісціну, што чалавек сам 
мусіць пабудаваць( ці купіць) дом. І толькі 
тады ён будзе цаніць любую справу звя-
заную з фінансамі. Я думаю ўсе разуме-
юць, што ніякага бясплатнага жытла быць 
не можа наогул. За ўсё дармавое чалавек 
мусіць расплочвацца несвабодай.

Справа ж тут у тым, што для існае ўлады 
людзі абдораныя дзяржавай зьяўляюцца 
надзейнай сацыяльнай базай, якая мацуе 
ейную жыццяздольнасць. А ў такім разе 
можна лёгка пагуляць у добрага дзядзю, які 
захоча асудзіць, а захоча даруе і дапаможа. 
Тым больш, што гэтая гульня за чужы кошт.

Даніла Яраш.
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Дарожныя служ-
бы асаблівай 
актыўнасці ў 

знішчэнні агрэсара не 
праяўляюць, і толькі зрэд-
час, раўняючы схілы дарогі, 
могуць засыпаць грунтам 
вялізную расліну. Але гэта за-
нятак марны, бо праз нейкі 
час баршчавік усё адно зойме 
раней абжытую тэрыторыю. 

Работы па знішчэнні  
расліны не вядуцца, і з часам 
гэта можа прывесці да зме-
ны цэлай экасістэмы. Неяк 
занадта спакойна ставяцца 
да ціхай экспансіі і ўлады, і 
экалагічна-прыродаахоўныя 
службы. Няма сродкаў ад-

мыслова выдзеленых пад гэ-
тыя мэты—і ніхто не адчувае 
сваёй асабіствай адказнасці 
за супрацьдзеянне гэтай на-
вале.

Я таму пачаў наогул 
пісаць пра гэтую  расліну, што 
яна з-за свайго агрэсіўнага 
распаўсюду стала з’явай 
сімвалічнай. Ну, па-першае, 
ейная экспансія засведчы-
ла недальнабачнасць яшчэ 
савецкіх аграномаў-батанікаў. 
А па-другое, выявіла непа-
дрыхтаванасць нашай грама-
ды да праяваў любой агрэсіі і 
не толькі расліннай. Адзін ба-
ран завёз насенне з добрых 
намераў, другі баран пасеяў, 

трэці баран развеяў па ўсім 
наваколлі, чацвёрты не 
звярнуў увагі, пяты звярнуў, 
але нічога не зрабіў. Так і зерні 
несвабоды, пасеяныя ў тутэй-
шым народзе, начыста адбілі 
ў ім здольнасць крытычна-
га стаўлення да рэчаіснасці 
і здольнасці яе адэкватнага 
ўспрымання. І што атрыма-
лася: баршчавік несвабоды 
пераўтварыў народ, асабліва 
мужчынаў, у істот здольных 
біць пысы адзін аднаму і не 
здольных гаварыць слова “ 
не”, калі справа датычыцца 
прыстойнасці, годнасці, пра-
ва, свабоды.

Якаў Дрозд.

Аб’явА
Каб атрымліваць кожны 

нумар газеты «Покліч волі» 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя газеты “Покліч 
волі” змяшчае бясплатныя 
абвесткі чытачоў выдання. 
Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэле-
фануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы пра-
вы спажыўца, працаўніка, 
то даем эфектыўныя па-
рады па абароне права і по-
шуку бясплатных юрыстаў. 
Звяртайцеся на адрас газе-
ты «Покліч волі».

З НАГОДЫ ЧАРГОВАЕ ГАДАВІНЫ

 Мікалай Аўтуховіч:220050, 
г. Менск, вул. Валадарскага, 2, 
Сіза №1, камэра 14 

Юры Лявонаў:220050, г. 
Менск, вул. Валадарскага, 2, 
Сіза №1, камэра 54 

Уладзімер Асіпенка:220050, 
г. Менск, вул. Валадарскага, 2, 
Сіза №1, камэра 22 

Іван Шыла: 211172, Віцебская 
вобл., Лепельскі р-н, п/о Межы-
ца, в/ч 06405 

Зьміцер Хведарук: 222169, 
Менская вобл., г.Жодзіна, в/ч 
18662. 

Франак Вячорка: 247760, г. 
Мазыр, вул. Астроўскага, в/ч 
48694.

Да сённяшняга часу на зубах засталася навязлівая аскоміна ад пампезных савецкіх святаў. 
Сённяшняе 9 траўня не ўнесла аніякіх карэктываў у гэтую заганную традыцыю.

Да пераезду ў Віцебскі раён нават не ведаў назвы гэтай гіганцкай расліны—
баршчавік. А тут ён расце ледзьве не паўсюль. Калі вы скіруеце шлях у бок Вор-
шы па старай дарозе, то тут гэтая расліна расце паабапал шасе і смела лезе ў 
прыдарожныя хмызы, выцясняючы адтуль усю расліннасць. Аднастайнасць 
пейзажу ўражвае і выклікае абурэнне сваёй агрэсіўнасцю. Але ніхто нічога не 
робіць— і заморская “прыгажуня” вядзе свой наступ ва ўсе бакі.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна 
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КуР’ёЗЫ НАШАГА НАВАКОлля

Разбураную 
плошчу 
Перамогі 
вырашылі 
схаваць 
ад вачэй 
ветэранаў

На міжнароднай вы-
ставе “ Інтэрфуд”, якая 
праходзіла  ў Санкт-

Пецярбургу, Віцебская бройлер-
ная птушкафабрыка ўганаравана 
вялікім залатым медалём.

На выставе былі рэпрэзентава-
ныя больш за 70 відаў экспанентаў 
прадпрыемстваў з Расеі, Беларусі, 
Украіны і Польшчы. 

Віцебская птушкафабрыка 
ўпершыню прыняла ўдзел у выставе, 
таму вынікі удвая прыемныя. Адразу 
4 віды прадукцыі “ Ганны” прызнаныя 
найлепшымі. Па густу міжнародным 
экспертам прыйшліся сасіскі “ Зда-
равяка”, сардэлькі “ Купецкія люкс” з 
сырам, руляда “ Святочная” і рулет “ 
Духмяны”.

Ян Сведка.

На пачатку траўня сябры міжнароднага 
грамадскага аб’яднання дагестанцаў “Гора” 
наведалі вёску Копці.

На мясцовым мемарыяльным комплексе 
пахаваныя 25 дагестанцаў. Вось з гэтае наго-
ды і прыехалі чальцы аб’яднання “Гора”, каб 
аддаць даніну памяці сваім зямлякам, што 
загінулі на беларускай зямлі.

 Далёка ад сваёй радзімы жывуць гэтыя 
людзі, але не забываюць ані сваіх каранёў, 
ані сваёй мовы, ані сваёй культуры, ані сваіх 
продкаў. Мясцовых жыхароў уразілі гэтыя 
прыгожыя людзі, якія прэзентавалі свой на-
род, мову, культуру. 

Многім кінулася выразнае адрозненне 
паміж дагестанцамі і тутэйшымі жыхарамі ў 
стаўленні да сваіх нацыянальных каранёў, у 
шанаванні свайго крэўнага, роднага. Уразіла 
па-сямейнаму цёплае стаўленне да сваіх 
супляменнікаў, роднай мовы, нацыянальнага 
паэта. Некаторым нашым людзям стала нават 
няёмка за нашую раз’яднанасць, за нацыя-
нальны нігілізм, за сваю рускамоўнасць.

Нязмушаныя шчырыя паводзіны нацыя-
нальна паўнавартасных людзей не могуць не 
ўражваць і не змушаць хаця б задумвацца над 
тым ганебным нацыянальным станам, да яко-
га давялі беларускі народ улады праз таталь-
ную алкагалізацыю і свядомую дзяржаўную 
русіфікацыю. 

Ян Сведка.

Не зразумела праўда, 
як будуць правозіцца ў 
такіх умовах святочныя ме-
рапрыемствы. У мінулыя 
гады каля зруйнаванага 
цяпер фантана з 200-мі 
струменямі ўсталёўвалася 
канцэртная сцэна, побач 

разварочвалася ваенна-
палявая кухня, а у скверы 
размяшчаліся адпачываю-
чыя. Цяпер гэтая частка 
будзе закрытая плотам.

На месцы сквера за-
раз вядуцца працы па 
выемцы глебы. Спробы 

дэмантаваць каменныя 
канструкцыі сутыкнуліся 
з добрасумленнасцю 
будаўнікоў 70-х. Падобна 
разбуральнікам прыйд-
зецца прымяніць больш 
магутную тэхніку.

Сяржук Серабро.

Раніцай, едучы праз вёску Ка-
мары, жыхар в. Кукавячына 
звярнуў увагу на памяшканне 

складу мясцовай крамы, якая нале-
жыць Віцебскаму райпо. Праз ненад-
зейныя дзверы паблісквала шклотара, 
і план узнік хутка.

“Прыпаркаваўшы” калёсы, “фур-
ман” пагрузіў на іх 42 скрыні з пустымі 
бутэлькамі і скіраваў свой шлях у бок 
Віцебску. У раёне Лучосы мужчына паспя-
хова здаў посуд у пункт прыёму шклотары 

і з такой нагоды вырашыў адсвяткаваць 
удалае завяршэнне сваёй бізнесовай 
аперацыі.

Сам працэс выкрадання не бачыў 
ніхто, а вось драбіны, загрувашчаныя 
шклотарай, кінуліся ў вочы не аднаму ча-
лавеку. Тым больш, што з асобай мясцова-
га любіцеля выпіць знаёмыя многія.

З нагоды злачынства ўзбуджана 
крымінальная справа па артыкуле 205 КК 
РБ “ Крадзёж”.

Ян Сведка.

“ГАННА” ЗАВАёЎВАЕ ПРЫЗНАННЕ

ГОРцЫ 
ЗМУСІЛІ 
ЗАДУМАццА

Таму і узровень беспрацоўя у раё-
не даволі нізкі( 1, 2 % да колькасці 

эканамічна актыўнага насельніцтва), 
ніжэй нават, чым у эканамічна развітых 
краінах з высокай ступенню сацыяль-
най абароненасці. На 1 красавіка ўсяго 
толькі 207 працаўнікоў знаходзіліся 
на ўліку па беспрацоўі. Прычым 135 
чалавек з іх ужо працаўладкаваліся. 
Не сітуацыя, а казка. Ці не наспеў 
час закрываць аддзел па занятасці 
насельніцтва, бо пры такіх тэмпах у 
хуткім часе беспрацоўных у нас і зусім 
не будзе.

Ва ўсёй справе, звязанай з 
беспрацоўным чалавекам, асабліва 
ўражвае сітуацыя звязаная з аба-
вязковай нормай грамадскіх работ, 
якая зараз складае 9 дзён на ме-
сяц. У асноўным людзі займаюцца 
добраўпарадкаваннем тэрыторый на-
сельных пунктаў, месцаў пахаванняў, 
усталяваннем і афарбоўкай агароджаў... 
Ёсць, праўда, і катыгорыя ільготнікаў, 
якая гэтыя самыя 9 дзён адпрацоўваць 
не абавязаная: шматдзетныя маці, 
інваліды, маці-адзінотніцы, цяжарныя 
і асобы, звольненыя ў сувязі са скара-
чэннем штатаў. Той жа, хто, напрыклад, 
звольніўся з-за неадпаведнасці зара-
ботнай платы абяцанням кіраўніцтва 
пры прыёме на працу ў катэгорыю 
ільготнікаў не трапляе. Відаць, з-за таго, 
што, па логіцы складальнікаў закону, 
яго нельга ўнесці ні ў катэгорыю сацы-
яльна карысных асобаў, ні ў катэгорыю 
пацярпелых. А, як вядома, людзей са-
цыяльна актыўных, праваабаронцаў, 
тутака й трываць не могуць( “ не смець 
сваё сужденіе імець”). Пра тое ж, што, 
гэтак званыя, абавязковыя грамадскія 
працы наўпрост парушаюць правы 
чалавека, ніхто не задумваецца. На-
ват старажытныя грэкі, дарэчы, воль-

ныя грамадзяне, ніколі б не згадзіліся 
займацца неўласцівай ім працай. А 
супер-пупер суверэнны грамадзянін 
РБ з-за нядбайнасці дзяржавы, якая 
не ў стане забяспечыць яго дастойнай 
працай па сваёй кваліфікацыі, 9 дзён 
мусіць займацца за мізэрную аплату 
некваліфікаванай працай, як той раб за 
нядрэнную і па сённяшнім часе ежу. 

А вы ніколі не задумваліся над тым, 
чаму ў нас такі нізкі ровень беспрацоўя? 
А таму. Што ў нас папросту амаль не 
існуе працаў з дастойнай аплатай. І 
кінуцца звычайнаму чалавеку няма 
куды. Вось ён і трымаецца таго, што 
ёсць. Да таго ж розніцы паміж аплатай 
труда таго, хто скончыў нейкія курсы і 
таго, хто адвучыўся ў медуніверсітэце 
куды больш, няма. Дарэчы, амерыканскі 
хірург атрымоўвае ў год больш за 200 
тыс. даляраў. Наш—добра калі 12 тыс. 
зялёных. Як у тым анекдоце, дзяржава 
робіць выгляд, што плоціць мне грошы, 
а я раблю выгляд, што працую. А ўсе мы 
разам робім выгляд, што верым у нізкі 
паказчык беспрацоўя, як у Віцебскім 
раёне, так і ва ўсёй  краіне. Хаця на-
самрэч гэтыя 1, 2% ні пра што не свед-
чаць, бо з’яўляюцца выключна штучнай 
лічбай. 

Вызначаць жа сапраўдны ровень 
беспрацоўя ва ўмовах прыхаванага 
беспрацоўя, і заніжанай аплаты працы 
ніхто не збіраецца, бо ў гэтым ніхто не 
зацікаўлены. Зацікаўленасць жа ўзнікае 
там, дзе пачынае панаваць свабода і 
здаровы сэнс, а статыстычная служба 
не залежыць ад улады.

У постсавецкай жа Беларусі до-
бра працуе закон “ сацыяльнай 
справядлівасці”—справядлівасці ў 
нэндзы. Аднолькавай і для лекара, так 
і для прыбіральшчыцы.

Якаў Дрозд.

КАМу ПАтРЭБНАя тАКАя 
стАтЫстЫКА?

Дармавая працоўная сіла
Ну, адна справа—пагрэбці 

граблямі леташнюю траву 
ці памахаць мяцёлкай па 
асфальце, а зусім іншая—
збіраць па полі каменне ці 
прыбіраць на сметніку. І хаця 
да ўсіх гэтых працаў змушаць 
любога чалавека не можа 
ніводная істота на зямлі, калі 
гэта, канечне, не рэгламенту-
ецца службовымі абавязкамі, 
у нашай рэчаіснасці працаўнікі 
моўчкі згаджаюцца на гэткую 
працу, каб не мець канфлікту 
з кіраўніцтвам. Свядомасць 
жа існага чынавенства 
знаходзіцца ў пячорным стане 
і пераконваць іх у парушэнні 
правоў чалавека—справа 
марная і няўдзячная. 

Настаўнікаў жа з дапа-
могай кантрактнай сістэмы 
ўлада  пераўтварыла ў пас-
лухмяных выканаўцаў  не 
ўласцівых для іх абавязкаў. За 
мізэрныя грошы, сорамна на-
ват называць гэтыя сумы, яны 
не толькі выконваюць свае 

наўпроствавыя функцыі, але 
яшчэ процьму функцый, якімі 
ў цывілізаваных краінах зай-
маюцца размаітыя сацыяль-
ныя службы. Настаўнікі ў нас 
у адрозненні ад чынавенства, 
якое “ найгоршае ва ўсім све-
це” ( 7 кл.“ Бел. літ.” стар.313), 
людзі адказныя і таму выкон-
ваюць нават іх бязглуздыя за-
гады, бо палахаюцца застац-
ца без працы.

 Хаця пасля гэткага вы-
канання на чым свет стаіць 
клянуць тых дабрадзеяў, якія 
змусілі іх на час пераўтварыцца 
ў прыбіральшчыц. 

Хацелася б пасля гэтага 
звярнуцца да таго прававога, 
сацыяльнага і матэрыльнага 
стану, ў якім знаходзіцца сён-
няшнее настаўніцтва. Такога 
нізкага грамадскага статусу 
яно не мела аніколі. Улада, 
якая не ў стане аптымізаваць 
жыццё грамадства зваліла 
на плечы школы адказнасць 
за свае пралікі. Настаўнік, які 

мусіць вучыць, стаў пасту-
хом, які наглядае за дзецьмі 
не толькі ў свой працоўны 
час, але і ў нядзелю, і ў свя-
та, і ўвечары на дыскатэ-
цы ў мясцовым ДК. Гэткімі 
дзеяннямі ўлада прывучае 
бацькоў да безадказнасці, да 
выхаваўчага інфантылізму, 
да атрафацыі ўласных 
бацькоўскіх абавязкаў. 

З прававога боку настаўнік 
абсалютна не абаронены ад 
любога самаўпраўства чына-
венства, а закон не гарантуе 
ані матэрыяльных, ані сацы-
яльных правоў.  

Матэрыяльны бок і наагул 
варты смеху. У канцы 80-х па-
чатку 90-х гадоў я выпісваў 
каля дзясятка перыядыч-
ных выданняў. Зараз нават 
прадметныя часопісы, не ка-
жучы ўжо пра набыццё кніг, 
выпісваюць далёка не ўсе 
настаўнікі. Дазволіць сабе 
такую раскошу—значыць 
прабіць пралом у сваім бюд-

жэце. Агульнаадукацый-
ны ўзровень настаўніцтва 
даволі нізкі. У мяне такое 
ўражанне, што ўлада, відаць, 
хоча апусціць усіх да свайго 
ўзроўня. Дзяржава, якая сён-
ня ацэньвае працу працаўніка 
ў памеры меншым за 300-
500 даляраў папросту не 
мае будучыні, бо такі чалавек 
мусіць дэградаваць і не ў ста-
не падтрымліваць сваё жыц-
цё на належным узроўні. 

З іншага боку, настаўнікі 
самі вінныя ў тым стане, на які 
яны моўчкі згадзіліся. Пачатак 
90-х вымагаў ад іх актыўнай 
жыццёвай пазіцыі, але яны не 
выканалі той функцыі, якая 
была ўскладзена на іх часам. 
Затым яны моўчкі ўвайшлі ў 
выбарчыя лукашэнкавы камісіі 
і знітаваліся з рэжымам куды 
мацней, чым пры Кебічы. І за-
раз яны могуць толькі моўчкі 
трымаць у кішэні дулю.

Я. Настаўнік.

У Віцебску вакол ушчэнт разбуранай плошчы Перамогі ўзводзіцца глухі плот 
з бляхі. Гэта ўдае на акт міласэрднасці — 9 траўня ад відовішча падратаванага 
цяжкой тэхнікай сквера ў каго-небудзь са старых віцяблянаў магло не вытры-
маць сэрца.

Справы са статыстыкай у нас зараз нічым не лепшыя, чым пры саве-
тах. Дый у прынцыпе, і саветы тыя нікуды не падзеліся.

Калі запытаць: колькі чалавек з Віцебскага раёну нідзе не працу-
юць і колькі чалавек працуюць па-за межамі раёну і краіны, то на гэтыя 
пытанні вам ніхто не адкажа. Наша статыстычная служба, на жаль, ство-
раная не для аб’ектыўнасці, якая працуе на эканоміку, а дзеля паслуга-
вання ўладзе.

Пара бясплатных вясновых работ гучна пракацілася па школах раёна. Настаўнікі і школьнікі багата 
папрацавалі на ўборцы прышкольных участкаў, вясковых вуліцаў, мемарыялаў і помнікаў, на калгасных па-
летках, папрыбіралі і ўздоўж цэнтральных дарог і на сметніках. 
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улАДА ДОБРААХВОтНА 
ПРАВОДЗІЦЬ ДЭМАКРАтЫЧНЫя 
РЭФОРМЫ НЕ БуДЗЕ 

Аляксандр Мілінкевіч 
выказаўся наконт супрацы з 
уладамі:

− Улада добраахвотна 
праводзіць дэмакратычныя 
рэформы не будзе − толькі 
вымушана. Гэтаму можа 
паспрыяць эканамічная 
сітуацыя ў краіне, 
цвёрдая пазіцыя 
Еўразвязу і ціск з на-
шага боку. Паводле 
лідэра Руху “За Свабо-
ду”, супрацоўніцтва з 
уладамі бачыцца такім 
чынам: калі ўлады чы-
няць палітычны перас-
лед, мы павінны цвёр-
да пратэставаць; калі яны 
робяць захады па зніжэнні 
Еўразвязам коштаў візаў для 
беларусаў, мы павінны гэта 
шчыра падтрымліваць і спры-
яць добрай справе.

Лідэр Руху “За Свабо-
ду” заўважыў, што апазіцыі 
настала пара пазбаўляцца 
палітычнага інфальтынізму. 
Сітуацыя моцна змянілася. 
Трэба да яе адаптавацца, змя-
няць тактыку барацьбы. Мову 
рэзалюцый і гучных заяваў 
варта паступова заменяць 
на тэхналогіі супрацоўніцтва 
з ЕЗ. Санкцыі супраць 
краіны не наблізяць нас да 
цывілізаванага свету. 

− Еўрапейцы хочуць ба-
чыць нас партнёрамі. Яны 
выдатна ведаюць рэальную 
сітуацыю ў Беларусі і ча-
каюць ад нас прапановаў, 
а не бясконцых скаргаў 
на аўтарытарную уладу. У 
межах праграмы “Усход-

няга партнёрства” для дэ-
макратычнай супольнасці 
адкрываюцца зусім іншыя 
магчымасці рэалізацыі кан-
крэтных праектаў супольна з 
ЕЗ. Еўразвяз клапоціцца так-
сама пра свае інтарэсы: бя-
спеку, стабільнасць, фарма-
ванне агульнай эканамічнай 
прастовы, ён гатовы да нас 
прыслухоўвацца і спрыяць 
у дэмакратызацыі, − заявіў 
Аляксандр Мілінкевіч

Аляксандр Мілінкевіч 
растлумачыў, чаму ён не 
падпісаў сумесную заяву Зя-
нона Пазняка, Івонкі Сурвілы, 
Аляксандра Казуліна, 
Станіслава Шушкевіча. У зая-

ве змешчана тэза, што Мінск 
і Масква праводзяць кулу-
арныя перамовы пра тое, 
як перашкодзіць рэалізацыі 
праграмы УП. На думку лідэра 
Руху “За Свабоду”, падобныя 
заявы павінны быць даклад-
на вывераныя і грунтаваныя 

на фактах.
Датычна справы 

Мікалая Аўтуховіча, 
Аляксандр Мілінкевіч 
заявіў, што найбольш 
кампетэнтна па ёй мо-
гуць выказвацца праваа-
баронцы, а не палітыкі. У 
той жа час, на яго думку, 
Мікалая Аўтуховіча пе-

раследуюць за намер ства-
рыць незалежную грамад-
скую арганізацыю ветэранаў 
вайны ў Афганістане. Вельмі 
насцярожвае, што абставіны 
справы Аўтуховіча хаваюцца 
ад грамадскасці. На думку 
лідэра Руху “За Свабоду”, тут 
можа мець месца палітычна 
матываваны пераслед.

Паводле лідэра Руху “За 
Свабоду”, улада павінна раз-
умець, што не будзе зрухаў 
у эканоміцы, фінансавай 
падтрымкі з боку Еўразвязу, 
пакуль не будзе канкрэтных 
зменаў у галіне дэмакратыі, 
павагі правоў чалавека.

У панядзелак карэспандэнт “Народнай Волi” 
пабываў на сядзiбе БНФ. Тут па-ранейшаму 
трымаюць галадоўку маладафронтаўцы Наста 
Палажанка, Мiкола Дземiдзенка, Яўген Скра-
бец, Iрына Губская i Iлля Нагорны.

У маленькiм пакойчыку на голай падло-
зе ляжаць спальнiкi, на стале стаяць бутэлькi 
з вадой. “Пачуваемся пакуль больш-менш 
нармальна, — гаворыць намеснiца старшынi 
незарэгiстраванага ў 
Беларусi “Маладога 
фронту” Наста Палажан-
ка. — Ёсць сiлы на шпа-
цыр, па неабходнасці 
выязджаем у горад. 
Напрыклад, учора 
мы ўсе былi ў царкве, 
малiлiся...”

Вольны час ма-
ладыя галадоўшчыкi 
бавяць за праглядам 
фiльмаў i чытаннем. Учора 
з ранку iх наведаў пiсьменнiк Уладзiмiр Арлоў, 
якi i сам некалькi дзён таму перанёс апера-
цыю на сэрцы. Арлоў падарыў маладзёнам 
уласныя кнiгi i звярнуўся да iх з просьбай аб 
прыпыненнi галадоўкi. “Сваiм мужным крокам 
вы засведчылi, што ў Беларусi, нягледзячы на 
абвешчаную лiбералiзацыю, застаюцца вялiкiя 
праблемы з правамi чалавека. У краiне па-
ранейшаму застаюцца палiтвязнi. Аднак я да-
лучаюся да заклiку старшынi Рады БНР Iвонкi 
Сурвiллы i заклiкаю вас прыпынiць галадоўку. 
Вашы сiла, мужнасць, iнтэлект патрэбны буду-

чай Беларусi”, — сказаў Арлоў.
Асаблiвых праблем i правакацый падчас 

галадоўкi маладафронтаўцы не адчуваюць. 
Адзiная непрыемнасць здарылася на мiнулым 
тыднi, калi ў Сядзiбе БНФ на дзень быццам бы 
ў прафiлактычных мэтах адключылi ваду. Але 
калi iнфармацыя пра гэта з’явiлася ў незалеж-
ных СМI, ваду ўключылi зноў... Дарэчы, пакуль 
у галадоўшчыкаў ёсць сiлы, яны ездзяць пры-

маць душ дахаты.
Нягледзячы на 

шматлiкiя заклiкi 
вядомых у Беларусi 
асоб прыпынiць 
г а л а д о ў к у , 
маладафронтаўцы 
не збiраюцца ад яе 
адмаўляцца. На-
ста Палажанка ад-
назначна сказала 

“Народнай Волi”: 
“Будзем галадаць па 

меншай меры датуль, пакуль за кратамi гала-
дае Мiкалай Аўтуховiч, якi трымае галадоўку 
ад 14 красавiка. Будзем галадаць да перамогi”.

Тым часам некаторыя з тых, хто распачынаў 
галадоўку салiдарнасцi, выйшлi з яе. Так, 
па стане здароўя не галадаюць грамадскi 
актывiст Вячаслаў Сiўчык i старшыня Партыi 
БНФ Лявон Баршчэўскi. Пасля трох дзён з 
галадоўкі выйшаў прадпрымальнiк Алесь 
Макаеў. Таксама ўсяго тры днi прагаладаў 
палiтык Мiкола Статкевiч: “Зараз у мяне шмат 
паездак i камандзiровак. Яны скончацца ў 

блiжэйшы чацвер, i я зноў далучуся да 
галадоўшчыкаў...”

Таксама адмовiўся ад галадоўкi 
экс-кандыдат у прэзiдэнты Аляксандр 
Казулiн. Сваё рашэнне ён патлумачыў 
наступным чынам: “Я падтрымлiваю гэ-
тую акцыю, але больш сталыя людзi не 
могуць вытрымаць столькi, колькi хлоп-
цы i дзяўчаты. Таму пакуль прыпынiў 
галадоўку, але ў маладафронтаўцаў 
бываю рэгулярна, падтрымлiваю iх. 
Не выключаю магчымасцi паўторнага 
ўключэння ў галадоўку пасля 14 мая”.

Вiталь ГАРБУЗАЎ.

У Беларусi працягваец-
ца бестэрмiновая галадоўка 
салiдарнасцi з арыштава-
нымi ваўкавыскiмi прадпры-
мальнiкамi Мiкалаем Аўтухо-
вiчам, Уладзiмiрам Асiпенкам i 
Юрыем Лявонавым. 

Аляксандр Мілінкевіч 
распавёў пра вынікі візіту ў Пра-
гу, праясніў пазіцыю Руху па над-
зённых праблемах, а таксама 
адказаў на пытанні журналістаў.

«Прыпыняць 
галадоўку пакуль 
не збiраемся»

В разгар мирового экономиче-
ского кризиса Беларуси дарят 
чемпионат мира по хоккею. 

Подарок похож на Троянского коня. 
В стране закрываются благотвори-

тельные организации: нет денег. На то, 
чтобы оплатить койко-место в общежи-
тии для родителей, дети которых лечатся 
в окнкоцентре, нет средств. Нет ни у госу-
дарства, ни у отечественного бизнеса.

В Беларуси то из одного, то из другого 
города приходят сообщения, что прекра-
щены заборы сложных анализов крови. 
Кризис. На закупку реактивов не хватает 
финансов. Отсюда перебои с их постав-
ками. И люди остаются один на один и со 
своими болезнями, и со своей бедой. 

Пенсия инвалидов первой группы - 
тех самых, которые сами ничего не могут, 
за которыми надо круглосуточно ухажи-
вать, составляет всего 207 тысяч рублей. 
70 долларов! На эти деньги надо есть, 
покупать лекарства, оплачивать комму-
нальные услуги и сиделку. Люди просто 
заживо сгнивают в нищете. Но государ-
ство им помочь тоже не может. Не позво-
ляет бюджет. 

И в это время приходит радостная но-
вость о том, что Беларусь в 2014 году про-
ведет Чемпионат мира по хоккею. Только 
бюджет оргкомитета чемпионата соста-
вит более 11 миллионов долларов. И это 
самая малая статья расходов. К этому мы 
построим десятки ледовых дворцов, оте-
лей, для национальных команд закупим 
самых лучших хоккеистов и самых лучших 
тренеров... Короче, встретим чемпионат 
хорошо подготовленными и по-богатому. 
Такое ощущение, что Международная 
федерация хоккея просто решила поиз-
деваться над здравым смыслом, выбрав 
Минск в качестве места проведения тур-
нира. Она как бы признала заслуги бело-
русского государства в развитии хоккея. 

Но каких заслуг?
По белорусским меркам на хоккей 

тратятся огромные деньги, но наши хок-
кеисты не показывают ни-че-го выдаю-
щегося! Их заслуга исключительно в том, 
что они лихо развлекают Александра 
Лукашенко во время его личных забав с 
клюшкой. Возможно, не дают ему скучать 
в бане после матча. Возможно, говорят 
красивые слова о том, какой он великий 
спортсмен, как много он уже сделал для 
национального хоккея, а потому, скром-
но потупив взор, намекают, что нужно 
сделать для хоккея еще больше. 

Удобный момент - и разморенный 
«хоккеист номер один» даже не задумы-
вается, сколько миллионов было потраче-
но, например, на позор минского «Дина-
мо» в чемпионате КХЛ. Или на скромный 
результат нашей сборной на чемпионате 
мира. И уж, конечно, он закроет глаза на 
закулисье «спорта номер один». А ведь 
оно откровенно криминальное. 

Под руководством главы федерации 
хоккея и с недавних пор бывшего мини-
стра внутренних дел Владимира Наумо-
ва выбивание денег на финансирование 
любимого спорта вождя поставлено на 
поток. И все об этом знают. Но молчат, по-
тому что во всем, что связано с хоккеем, 
апелировать в этой стране не к кому. 

Есть у меня друг-бизнесмен, который 
в свое время приложил руку к тому, что-
бы посадить одного доблестного мили-
цейского полковника. МВД, конечно, ему 
отомстило, и он тоже оказался в местах 
известных, но пишет, что встретили его 
в колонии коллеги-бизнесмены рукопо-
жатиями и словами искренней благодар-
ности. Потому что этот самый полковник 
с подчиненными вывозил бизнесменов в 
леса, пытал, избивал и требовал деньги 

для минского «Динамо», для федерации 
хоккея, для ледовых дворцов и так далее. 
Даже форму не снимали. Видимо, чтобы 
ни у кого и мысли не возникало жало-
ваться или писать заявления. Но фактом 
остается то, что при упоминании слова 
«хоккей» и фамилии главы федерации, 
бывшего главы МВД Наумова, сотни биз-
несменов просто вздрагивают. Потому 
что это откровенный рэкет. Узаконенный 
государством и президентскими указами 
рэкет! Лукашенко этого не знает? Знает. 
Он всегда интересуется деньгами. 

Не пишу фамилию полковника, пото-
му что в его уголовном деле хоккей во-
обще не фигурировал, эта тема оказалась 
неподсудна белорусской Фемиде. Его по-
садили за взятку. Хотя мелкие взятки не 
становятся причиной войны между КГБ и 
МВД. И, кстати, вышел этот друг белорус-
ского хоккея на свободу очень быстро, 
несмотря на суровый приговор белорус-
ского правосудия. Видимо, помилован 
был специальным секретным указом пре-
зидента «за особые заслуги перед бело-
русским спортом». 

Конечно, Владимир Наумов, зная обо 
всем этом, будет широко улыбаться. Он 
побывал в Швейцарии, он воплотил меч-
ту «первого хоккеиста страны», он вновь 
при деньгах. Наумов уже пообещал, что 
чемпионат будет самым лучшем в столе-
тии. Он «скромно» уверен, что следую-
щие после 2014 года еще 86 лет принесут 
в историю хоккея что-то интересное. Для 
Наумова история заканчивается как раз с 
проведением чемпионата в Беларуси. 

И я не сомневаюсь, что Беларусь про-
ведет чемпионат достойно. Даже если 
нас всех переведут на хлеб и воду, арены 
будут построены, дорогие подарки за-
куплены. Только что потом будет с этими 
дворцами? Сегодня институты, школы и 
воинские части воют от надоевших раз-
нарядок по заполнению трибун во вре-
мя хоккейных матчей. Во Дворце спорта 
какой-то гений додумался закрывать сек-
тора флагами, якобы дизайна ради, но ре-
ально - из-за невозможности заполнить 
пустующие места. Но какими флагами 
будут прикрывать пустые пространства 
в комплексе «Минск-арена»? Что там во-
обще будут проводить для 15 тысяч зри-
телей? Даже съезды «Белой Руси» каждый 
месяц не организуешь - разоришься. 

Самая лучшая идея может быть дове-
дена до абсурда, что мы и видим с бело-
русским хоккеем. И по миру много раз-
ных чудиков при власти, которые готовы 
вогнать в нищету народ ради реализации 
собственных болезненных амбиций. Пре-
ступно когда этих чудиков поощряют 
международные спортивные организа-
ции. И я первая готова поставить под-
пись под обращением в Международную 
федерацию хоккея с просьбой отменить 
и пересмотреть решение о проведение 
чемпионата мира-2014 в Минске. Пусть 
эта власть сначала выполнит свои обя-
зательства перед своими стариками, 
своими детьми и перед теми, кого судь-
ба наказала страшной участью родиться 
в Беларуси инвалидом. И только после 
этого эта власть будет иметь право раз-
влекаться. 

Светлана КАЛИНКИНА, 
«Белорусский партизан».

ЧЕРНЫй 
ЛЕД
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Защита: новые черты 
номенклатурного бессознательного

Правительство Беларуси 
утвердило бюджет прожи-
точного минимума в сред-

нем на душу населения и по основ-
ным социально-демографическим 
группам в ценах марта 2009 года в 
расчете на один месяц. 

Соответствующее решение со-
держится в постановлении Совета 
Министров №533 от 25 апреля теку-
щего года. 

Период действия данного соци-
ального норматива — с 1 мая по 31 
июля 2009 года. Бюджет прожиточ-
ного минимума в среднем на душу 
населения с мая составляет Br243 
тыс. 570 (с 1 февраля по 30 апреля 
2009 года этот норматив равнялся 
Br234 тыс. 370). Для трудоспособ-
ного населения БПМ установлен в 
размере Br261 тыс. 320, для пенсио-
неров — Br219 тыс. 140, для студен-
тов — Br262 тыс. 140, для детей в 
возрасте от 3 до 16 лет — Br297 тыс. 
70, для детей в возрасте до 3 лет — 
Br215 тыс. 160.

Как отметила начальник отде-
ла комплексных проблем развития 
социально-трудовой сферы Мини-
стерства труда и соцзащиты Тамара 
Рак, новый БПМ повысился на 3,9% 
к БПМ, рассчитанному в ценах де-
кабря 2008 года. Соответственно на 
эту величину с мая возрастут раз-
меры государственных пособий се-
мьям, воспитывающим детей. Будут 
соответственно увеличены размеры 
социальных пенсий, а также надбав-
ки и повышения, установленные к 
пенсиям отдельных категорий пен-
сионеров. 

Структура бюджета прожиточ-
ного минимума в среднем на душу 
населения в ценах марта 2009 года 
по статьям расходов следующая: 
продукты питания — 54,2%, плата 

за пользование жилым помещени-
ем и коммунальные услуги — 17,3%, 
предметы гардероба — 16,3%, быто-
вые и транспортные услуги — 6,5%, 
товары бытового и хозяйственного 
назначения — 3,2%, взносы и плате-
жи — 0,4%, предметы первой необ-
ходимости, санитарии и лекарства 
— 2,1%.

В соответствии с законом «О 
прожиточном минимуме в Респу-
блике Беларусь» бюджет прожи-
точного минимума предназначен 
для анализа и прогнозирования 
уровня жизни населения, оказания 
государственной социальной помо-
щи малообеспеченным гражданам 
(семьям), обоснования минималь-
ных государственных социально-
трудовых гарантий. БПМ исполь-
зуется для оценки уровня доходов 
населения, размеров оплаты труда, 
пенсий, пособий и других социаль-
ных выплат, определения уровня и 
масштабов малообеспеченности.

Бюджет прожиточного миниму-
ма представляет собой стоимостную 
величину минимального набора 
материальных благ и услуг, необхо-
димых для обеспечения жизнедея-
тельности человека и сохранения 
его здоровья, а также обязательные 
платежи и взносы. 

Бюджет прожиточного миниму-
ма для трудоспособного населения 
применяется для определения сум-
мы удержания средств с нанимате-
лей, имеющих задолженность по вы-
плате заработной платы, и базового 
предельного норматива тарифной 
ставки первого разряда для ком-
мерческих организаций государ-
ственной формы собственности и с 
долей собственности государства в 
их имуществе.

Как-то в обсуждении ны-
нешней экономической 
ситуации мой коллега с па-

фосом подчеркивал, что изменение 
самой системы экономической по-
литики страны было бы преступле-
нием. И что вы думаете? Такая точка 
зрения и есть позиция белорусской 
номенклатуры в условиях развития 
кризисных процессов. Такая вот 
форма защиты самих себя, своих 
политических и экономических ин-
тересов.

Но если быть более точными, то 
это есть проявление белорусского 
номенклатурного бессознательно-
го. Как можно было «управлять» ма-
кроэкономикой страны, чтобы в ре-
зультате наши внешние рынки стали 
проваливаться один за другим? Са-
мый сильный сигнал –  двукратное 
падение экспорта по всем направ-
лениям региональной и мировой 
экономики. И что можно было ожи-
дать от братского союза с Россией? 

Так называемая товарная масса 
вывозимой в Россию продукцию 
уменьшилась на 35.9%. И где эта 
«масса» скопилась, осела? На скла-
дах, подъездных путях, возле заво-
дов и хранилищ. Кризис есть, и он 
виден в тоннах и штуках непродан-
ных машин, молока, станков. 

Кто и где об этом говорит? По-
чему «вдруг» не оказался нужным, 
востребованным потенциал поло-
вины наших экспортных предпри-
ятий? От всего национального экс-
порта осталось 52.2% только за  два 
первых месяца 2009 года. Почему 
молчат чиновники? Или их энергии 
хватает только на поездки в Москву 
и просьбы закупать белорусскую 
продукцию на российские бюджет-
ные средства?

Помимо всего прочего, одолжив 
не у собственного населения, а у 
МВФ 2.5 млрд. долларов, мы стали 
объектом ежедневного, ежене-

дельного и ежемесячного контроля 
со стороны вашингтонской штаб-
квартиры этой организации. По-
разительная несамостоятельность 
и зависимость. 

Для наших чиновников, похоже,  
не существует понятия профессио-
нализма и профессиональной само-
достаточности. Никто так и не при-
знался в ошибках. Весь экспорт упал 
почти в два  раза, но никто в этом 
«не виноват».

Да и что говорить, если экспорт-
ная политика находится «в ведении» 
МИДа? Что с МИДа спрашивать? Не-
ловко как-то. Тем более, что дыры 
в политике закрываются невероят-
ными «успехами» на пути развития 
восточного партнерства. В то время 
как россияне предложили 10 млрд. 
долларов для развития партнерства 
в рамках СНГ и евразийского со-
общества, мы «европеизируемся» 
за сотню-полторы миллионов дол-
ларов.

Очень странная у нас номенкла-
тура. Мелкая какая-то. Засидевшая-
ся без валютных командировок в 
Страсбург и Брюссель. Так и не по-
лучив радости от своих зарубежных 
счетов, бонусов от лоббируемых 
удачных сделок. Не в пример рос-
сийской номенклатуре, которая ста-
ла хозяйкой страны. Пусть злобству-
ет Борис Абрамович Березовский по 
поводу Владимира Владимировича 
Путина и присвоения последним 40 
млрд. долларов. Пусть протестуют 
оппозиционные политики России, 
но номенклатура себя «упаковала». 
А наши простодушно мечтают всего 
лишь о перспективных местах в ино-
странных фирмах и их филиалах.

Право же, завидовать тому, что 
Урал Рамдракович Латыпов уехал в 
Москву и перебрался в «Лукойл» - 
дело смешное. Когда глава админи-
страции президента одной страны 
устраивается в нефтяной компании 

соседней страны, то это – нюанс. Но-
вый психологический ракурс жизни 
чиновников. Подумаешь, сенсация. 
Канцлер Германии перебрался в 
российскую (смешанную) компа-
нию. Вот – это результат! Российской 
политики, естественно.

Вместе с тем парадокс слабо-
сти белорусской номенклатуры 
существует. Лишенная заметной 
экономической власти, своей ор-
ганизованной частной собственно-
сти и высоких источников доходов, 
дающих право быть независимы-
ми, она сделала и само население 
страны зависимым и ущербным. Не 
самостоятельным по сути. Что за-
метили и наши независимые социо-
логи в последнем опросе НИСЭПИ 
(мартовский бюллетень 2009 года, 
стр.21). На вопрос «Сможет или не 
сможет большинство людей в Бела-
руси прожить без постоянной забо-
ты, опеки со стороны государства» 
74.2% ответили, что «большинство 
не сможет прожить без опеки госу-
дарства». И лишь 18.3% верят в себя 
и своих сограждан. «Сможет» – этот 
ответ и есть тот позитив, который 
работает против монократической 
номенклатурной власти.

И последняя странность. Кри-
зис наступает, а мобилизационная 
экономика неономенклатурной 
чеканки вместо усиления своих 
мобилизационных механизмов на-
чала разрыхлятся в некий «либе-
ралообразный стюдень». А что по-
том? Потеря власти, как это было с 
коммунистами в начале 90-х годов? 
Вполне возможно. Реалистично.

Именно потеря, а не транс-
формация. И поиск новых лидеров 
номенклатурного сообщества. Что 
будет происходить в течение бли-
жайших года-двух. Так будем и мы 
готовы к этому.

Леонид Заика.

Дипломатический протокол 
есть форма проявления хороших 

манер в отношениях между на-
циями. 

Жан Серре

Информация о приглашении 
А. Лукашенко в Прагу и Рим при-
шла одновременно. И вот после 
встречи белорусского президента 
с папой римским Бенедиктом ХVI и 
премьер-министром Италии С. Бер-
лускони появилось сообщение, что 
в составе делегации Беларуси на 
пражский саммит имя нашего главы 
государства не значится. Конечно, 
все может поменяться в последние 
часы, но в данный момент создает-
ся впечатление, что римский визит 
удовлетворил много лет невостре-
бованную европейскую жажду А. 
Лукашенко. 

Более того, по информации из 
правительства Италии встреча ита-
льянского и белорусского руководи-
телей произошла по согласованию с 
Брюсселем. И этот факт свидетель-
ствует в пользу версии, озвученной 
в некоторых СМИ, что произошел 
дипломатический размен. Будто бы 
были тайные договоренности, что А. 
Лукашенко примут на самом высо-
ком уровне в Риме, если он откажет-
ся от посещения Праги. 

Безусловно, визит в Ватикан и 
Рим в прошлом ярого приверженца 
славянско-православной идеологии 
и врага Запада выглядит едва ли не 
как сенсация. Во всяком случае, для 
населения Беларуси и России. Но, 
как известно, престол стоит мессы. 

В отличие от белорусских госу-
дарственных СМИ, пресс-служба 

Святого престола дает более скром-
ную интерпретацию встречи в Ва-
тикане. Она сообщила, что визит 
президента Беларуси был частным, 
встреча А. Лукашенко с Бенедик-
том ХVI длилась 25 минут. Понятно, 
что за такое время, с учетом пере-
вода, ничего серьезного обсудить 
невозможно. Можно было лишь 
обменяться любезностями. Кстати, в 
этот день у папы римского было 17 
аудиенций. С точки зрения Ватикана 
поездка А. Лукашенко была визитом 
вежливости.

Поэтому ожидать каких-либо 
практических последствий посе-
щения президентом Беларуси Рима 
вряд ли стоит. Визит имел символи-
ческое, политическое значение. Для 
белорусского электората это ста-
ло доказательством преодоления 
международной изоляции, дипло-
матической блокады Беларуси, при-
знанием нашей страны западными 
странами. Дескать, теперь А. Лука-
шенко официально принимают не 
только в России, Венесуэле и Иране, 
но и в европейских городах. 

А для Европы этот визит стал, 
отчасти, моральной легитимиза-
цией А. Лукашенко и созданной им 
системы власти, входным билетом в 
европейские столицы. Как известно, 
святее папы римского быть невоз-
можно. И теперь путь Беларуси в Ев-
ропу — это Божий промысел. Визит 
в Ватикан стал серьезным шагом на 
пути преодоления образа А. Лука-
шенко как просоветского, пророс-
сийского политика.

Но одновременно Европа по-
лучила удовольствие созерцать фе-
номен белорусского президентства 

вблизи во всей его первозданной 
и неподражаемой экзотике. Во-
первых, желая похвалить итальян-
ского премьера С. Берлускони, А. 
Лукашенко назвал его «диктатором» 
(«Каким бы он ни был диктатором, 
как его называют, но 75% итальян-
цев ему доверяют»). Дескать, меня 
тоже так называют, поэтому мы 
одной крови, мало отличаемся один 
от другого. Но это были лишь цве-
точки.

Порушив все сакральное благо-
чиние Святого престола, глава госу-
дарства впервые в истории привел 
к папе римскому своего маленького 
сына с подарками, который получил 
взамен футбольный мяч и тут же его 
опробовал. Эта фотография обошла 
все белорусские информационные 
интернет-ресурсы, некоторые не-
зависимые газеты и стала главным 
доказательством завоевания Евро-
пы. Футбол в апостольском дворце 
— это не хоккей в ледовых дворцах 
белорусских райцентров. А Коля Лу-
кашенко стал главной ударной си-
лой и тайным оружием белорусской 
дипломатии. 

Немало европейских политиков 
надеется, что включение Беларуси 
в программу «Восточное партнер-
ство», постепенное приобщение 
Минска к интеграционным про-
цессам на континенте приведут к 
политическим переменам внутри 
страны. Ответ им А. Лукашенко дал в 
недавнем выступлении с посланием 
в Национальном собрании: «Ползу-
чая контрреволюция в Беларуси не 
пройдет!».

Визит А. Лукашенко в Рим про-
демонстрировал, что происходит 

противоположный процесс. Едва 
вступив на порог, еще толком не 
освоившись в Европе, он сразу же 
стал навязывать Старому свету свой 
ценностный регистр, свои нормы 
поведения не только в политике, 
но и в сфере морали, в частности, 
свои представления о семейных 
ценностях. И ошарашенная Европа 
смотрит на это широко открытыми 
глазами. 

Поездка в Рим стала наглядной 
демонстрацией особенностей поли-
тического стиля белорусского пре-
зидента. Важнейшей из них является 
настойчивое стремление изменить 
внешнюю среду обитания, привести 
окружающий мир в соответствие 
со своими представлениями о нем, 
построить политическое простран-
ство под себя. Игра не по правилам, 
нестандартность действий, преодо-
ление табу, эпатаж, с одной стороны, 
испортили его репутацию, а с дру-
гой — дают А. Лукашенко значитель-
ное преимущество в политической 
борьбе. Его противники, уверенные 
в том, что так делать нельзя, потому 
что никто не делает, проигрывали. 
Эта психологическая неготовность 
оппонентов к тому, что белорусский 
лидер все время действует за гра-
нью фола, позволяет ему выигры-
вать свои политические партии.

Президент Беларуси решил вос-
пользоваться своей поездкой в Ва-
тикан и выступил со старой идеей 
провести в Беларуси встречу папы 
римского и патриарха Московского. 
Понятно, что если бы это удалось, то 
стало бы событием большого меж-
дународного масштаба и позволило 
А. Лукашенко извлечь весомые по-

литические дивиденды. Но оставим 
за скобками вопрос о реальности 
этой идеи. Отметим лишь, что офи-
циальный представитель Русской 
православной церкви выступил с 
завуалированной критикой предло-
жения белорусского руководителя.

Более интересно другое. Об-
раз миротворца А. Лукашенко при-
мерял не раз. В 1999 году во время 
войны в Югославии он летал с «ми-
ротворческой миссией» в Белград. В 
2003 году во время иракской войны 
белорусский лидер предлагал свои 
услуги для переговоров с Саддамом 
Хусейном, дабы предотвратить вой-
ну. Но всякий раз этот образ удавал-
ся ему плохо. 

Наоборот, для него более на-
туральным и органичным выглядит 
борьба с врагами, он любит по-
стоянно ввязываться в конфликты, 
искусственно их провоцирует из 
ничего, на ровной почве идет на 
обострение ситуации. Перманент-
ные кризисы, скандалы, противо-
стояния — это естественный способ 
его политического существования.

В любом случае Беларусь пово-
рачивается в сторону Европы. И как 
ни удивительно, делает это А. Лука-
шенко. Делает это неуклюже, скан-
дально, с постоянными претензия-
ми, угрозами, предостережениями 
в адрес Евросоюза. И с оглядкой на 
Москву. Разворот будет трудным, а 
движение очень медленным. Но ка-
кая альтернатива?

Все же лучше играть в футбол в 
апостольском дворце Ватикана, чем 
в интеграционные игры в Кремле.

ФУТБОЛ В АПОСТОЛЬСКОМ ДВОРцЕ

с 1 М А я П О В Ы с и л с я 
БюД ж Е т П Р Ож и тОЧ Н О ГО 
М и Н и МуМ А


